Homework 1

Exercise 1. Use the correct form of the verb. Translate into Russian.

1. "There (is/ are) money in my pocket," I said to the porter. 2. I know my hair (is/ are) beautiful, everybody says so. 3. I was here before the gates (was/ were) opened, but I was afraid to come straight to you. 4. The papers (was/ were) dull, the news (was/ were) local and stale, and the war news (was/ were) all old. 5. The nurse's wages (was/ were) good. 6. The criteria for promotion (is/ are) clearly stated. 7. Supernatural phenomena (is/ are) of great interest to many people. 8. The police (think/ thinks) it's the mafia's doing. 9. What (is/ are) the contents of the note. 10. There (was/ were) many fish in this river some twenty years ago. 11. Her clothes (is/ are) very fashionable. 12. Your advice (is/ are) always welcome. 13. The information he gave us (was/ were) very useful. 14. A little money (is/ are) better then nothing. 15. No news (is/ are) good news. 16. There (is/ are) a lot of sheep in the field. 17. Where (is/ are) my spectacles? 18. Mathematics (is/ are) difficult, but physics (is/ are) more difficult to my mind. 19. The police (is/ are) responsible for these actions. 20. The knowledge she has got at college (is/ are) very deep. 21. The phenomena (is/ are) unusual.
Exercise 2. Translate into English. Mind the category of number of the nouns.
1. Совет, который он дал мне, был очень хороший. 2. Все сведения были очень важные. 3. Эти деньги не мои. 4. У меня было мало денег. 5. Его познания в математике поразили нас. 6. Ваших знаний недостаточно, чтобы сдать экзамен. 7. Какая интересная работа! 8. Эти новости уже всем известны. 9. Ваши часы спешат. 10. Я не мог войти в сад, так как вороты были закрыты. 11. Экспорт этого товара значительно увеличился. 12. Его одежда совсем новая. 13. Там было очень мало людей. 14. Фрукты в нашем саду уже созрели. 15. Его зарплата очень высокая. 16. Содержание его письма было совсем неожиданным. 17. В аквариуме пять рыбок. Одна рыбка золотая. 18. Ваши деньги на столе. Возьмите их. 19. Вы получили эти сведения несколько дней тому назад. 20. Ваши советы мне очень помогли.
Homework 2

Exercise 1. Replace the of-phrase by the noun in the possessive case where it is possible.

1. The new club of the artists. 2. The novels of London. 3. The toys of the girls. 4. The walls of the room. 5. The plays of Shakespeare. 6. The voice of his friend. 7. The orders of the Chief. 8. The pages of the book. 9. The watch of my father. 10. The birthday of my son Jack. 11. The parents of all the other boys. 12. The boats of the fishermen. 13. The opinion of the doctor. 14. The signature of Mr. Brown. 15. The conclusions of the expert. 16. The house of my sister-in-law. 17. The ground floor of the building.

Exercise 2. Translate into English. Mind the Possessive Case.

1. Вы знаете номер телефона Петрова? 2. И что за совпадение! Это любимый торт и моей мамы. 3. День рождения моего отца в мае. 4. У вас есть карта Европы? 5. Я люблю книги моего мужа. 6. Как зовут того молодого человека? 7. Он показал мне письмо своей сестры. 8. Она взяла коньки своего брата. 9. Рабочий день моего брата начинается в 7 часов утра. 10. Вы узнали мнение врача? 11. Старший сын жены моего брата работает со мной. 12. Принесите вещи детей. 13. Мы еще не получили ответа покупателей. 14. Я еще не знаю решения директора. 15. Вчера дети нашли птичье гнездо. 16. Чья это сумка? – Это сумка Тома. 17. Мне нравится почерк моего друга. 18. Я слышу голос моей сестры. 19. Она открыла окно и услышала смех и крики детей. 20. Это бабушкино кресло. 21. Единственный кинотеатр в городе был закрыт. 22. Встреча на следующей неделе была отменена. 

Homework 3

Exercise 1. Put in "a/ an" or "the".

A Bad Customer. __ man went into __ shop and asked for __ pound of apples which cost one shilling. __ shopkeeper gave them to him. then __ man asked, "Can I exchange __ apples for __ pound of plums? __ price is __ same." __ shopkeeper agreed, took back apples and gave him plums. __ man took them and was going to leave __ shop. __ shopkeeper asked him for __ money.

"__ money for what?" asked __ man.

"__ money for __ plums," said __ shopkeeper.

"But I gave you __ apples for __ plums," answered __ man.

"Well, then, __ money for __ apples."

"But you still have your apples," said __ man and walked out of __ shop.

Exercise 2. Translate into English.
1. Мы не знали, что здесь есть озеро. 2. Озеро глубокое. 3. Мне нужно снять комнату. 4. Проветри комнату. 5. У нас сегодня апельсины на третье. 6. Апельсины буфете. 7. Возьми себе апельсин. 8. Ты слышал эти новости? 9. Новости из дома плохие. 10. Он привез хорошие новости. 11. Такие сведения всегда нужны. 12. Сведения уже поступили? 13. Какой неожиданный визит! 14. Какая скверная погода! 15. Вода в реке очень холодная. 16. Вода необходима для жизни. 17. Принеси мне воды, пожалуйста. 18. Сок вкусный. 19. Я предпочитаю апельсиновый сок. 20. Есть нефть или газ в этом районе? 21. Кордильеры находятся в Северной Америке. 22. Эльбрус – очень красивая гора. 23. Средиземное море находится между Европой, Азией и Африкой. 24. Венеция расположена на берегу Адриатического моря. 25. Утро было холодное и ветреное. 26. Он пишет с утра до ночи. 27. Приятно поехать за город в ясный летний день. 

Homework 4

Exercise 1. Use the required form of the adjective in the following sentences.

1. The __ future will see this part of the desert turned into a flourishing oasis (near). 2. That was his __ step (clever). 3. They got down to business without __ delay (far). 4. This problem is as __ as the others (serious). 5. He always chooses __way (easy). 6. It was the __ thing I had expected of him (last). 7. Are there __ seats available (cheap)? 8. Try on both hats and see which is  __ (becoming). 9. Which is __ mountain in the world (high)? 11. Davy was __ of the two brothers (talented). 12. The __ light in the room grew __ (dim). 13. The __ (old) brother was twenty years __ (old) than the __ (young). 14. This is __ room in the house (sunny). 15. He was __. He was __ than he had ever been (restless). 16. This walk towards them was __ act of Jolyon's life (courageous). 17. You and your sister have done me a service __ than man can do for his fellow-citizens (great). 18. In the __ end of the exhibition hall we saw a group of young people (far).

Exercise 2. Translate into English.

1. Чем меньше ты будешь говорить, тем лучше. 2. К сожалению, я не смог прийти так рано, как обещал. 3. Комната хорошая, но всё же не такая хорошая, как мне хотелось. 4. Чем больше человек имеет, тем больше ему хочется. 5. Я не так молод, как вы. 6. Погода меняется к лучшему. 7. Окно узкое, как дверь. 8. Суп хорошо пахнет, а на вкус он еще лучше. 9. Как пройти к ближайшей почте? 10. Чем скорее ты сделаешь это, тем лучше. 12. Он становился всё слабее и слабее. 

Exercise 3. Write in English:

a) Cardinal Numerals: 3; 13; 30; 8; 18; 80; 100; 705; 1,000; 4,568; 6,008; 75,137; 425,712; 1,306,527

b) Ordinal Numerals:1; 11; 21; 2; 12; 20; 4; 14; 40; 6; 16; 60; 9; 19; 90; 103; 300; 425; 1,000; 1,015
Homework 5

Exercise 1. Find the best possible place for the adverbs. Translate into Russian.

1. He has mentioned it (never). 2. We just watched TV (tonight). 3. Has he been out of his native town (ever)? 4. Mother is in the kitchen (now). 5. He can be seen in the local pub in the evening (usually). 6. What have you been doing (here)? 7. He will be sick of living alone (soon). 8. "Fools," she said to herself (angrily). 9. She was indifferent to him (entirely). 10. He looked hurt (deeply). 11. He could have managed it (easily). 12. She listened to him (respectively). 13. She was trying to explain (simply). 14. They've forgotten the time (probably). 15. He knew what was happening (perhaps). 16. The letter is sent off (anyway). 17. He is very happy (obviously). 18. We had a nice game (certainly). 19. The idea passed through my mind (idly). 20. She spoke Italian (perfectly). 21. She began to cry (hysterically). 22. You can see in people's thoughts (sometimes, clearly).

Exercise 2. Translate into English.

1. Я где-то встречал его. 2. Вы куда-нибудь ходили вчера? 3. Я никуда не хочу идти сегодня вечером. 4. Куда вы пойдете сегодня? – Никуда. 5. Я теперь с ним никогда не встречаюсь. 6. Я с ним однажды говорил об этом. 7. Директор уже пришел? 8. Уже совсем темно. 9. Ему уже 50 лет. 10. Газета уже пришла? 11. Он заходил ко мне в пятницу, и я не видел его с тех пор. 12. У нас достаточно времени, чтобы успеть на самолет. 13. Он достаточно умен, чтобы понять это. 14. Он знает английский достаточно хорошо, чтобы говорить на любую тему. 15. Он почти закончил свою работу. 16. Я почти никогда с ним не разговариваю. 17. В саду почти не было цветов. 18. Я едва понимал его. 19. Она почти никуда не ходит. 20. Вы знаете, как она любит свои картины. 21. Я был так удивлен, что не знал, что сказать. 22. Он много работает. 23. Вы много работаете над английским языком? 24. Я тоже ничего не слышал об этом. 25. Вы тоже читали эту книгу? 26. Я тоже поеду туда летом. 27. Кто еще будет принимать участие в этой работе? 28. Я уверен, что кто-нибудь еще к нам присоединится. 29. Он еще спит. 30. Он еще не вернулся. 31. Он очень хорошо говорит по-французски. 32. Он хорошо перевел эту статью. 33. Он приходит сюда обычно в 10 часов утра. 

Homework 6

Exercise 1. Translate into English.

1. Машина мистера Брауна в гараже, а наша напротив дома. 2. Вчера они взяли наши журналы и оставили нам свои. 3. Ее родители живут в центре города, а его – на окраине. 4. Я знаю ваш адрес, но я не знаю их адрес. 5. Это мое мнение, я вижу, оно отличается от твоего. 6. Это Ваша записная книжка, а это его, но где же моя? 7. Он, должно быть, перепутал ключи и взял ключ соседа вместо своего. 8. После всего, что произошло, мы не могли верить ни одному ее слову. 9. Результаты показали, что наш план был более правильным, чем их. 10. Самое лучшее предложение – ваше. 11. Он увидел это сам. 12. Она живет одна. 13. Вы поставите себя в очень неловкое положение, если расскажете об этом. 14. Он на себя не похож сегодня. 15. Будьте осторожны, вы можете ушибиться. 16. Он был совершенно один в комнате. 17. Мы представились как корреспонденты газеты. 18. Вы сделали это совершенно самостоятельно? 19. Ведите себя как следует. 20. Они слишком много о себе думают. 21. Вы можете разделить это между собой. 22. Я очень горжусь собой, что нашел выход из этой трудной ситуации. 23. Вам не надо приходить самому, можете прислать секретаря. 24. Кто знает этого человека? 25. Кто из вас разбил эту вазу? 26. Кого из них вы спрашивали об этом? 27. Кого вы ждете здесь? 28. Кому вы дали свой словарь? 29. Какой это цвет? 30. На каком этаже вы живете? 31. Что вы купили? 32. Какой месяц самый короткий? 33. Какой метод вы используете? 34. Он, по-видимому, выдумал всю эту историю. 35. Вся книга была разорвана. 36. Все присутствующие должны расписаться здесь. 37. Все леса в этом районе были вырублены. 38. Они ехали по широкой дороге, по обе стороны которой росли деревья. 39. Оба, я и мой брат, были молоды и сильны. 40. Передай это сообщение папе или маме, боюсь, я не увижу ни того, ни другого. 41. Они оба служат в армии. 42. Каждую минуту мальчик выглядывал в окно. 43. Я помню каждый дом на нашей улице. 44. Ни тот, ни другой не смогли прийти, но каждый имел серьезную причину. 45. Они осматривали каждый экспонат в музее с большим интересом. 46. В гостинице есть 2 свободные комнаты, можете занять любую. 47. Пришлось ехать через поле: другой дороги не было. 48. Если вам не нравится этот костюм, я могу вам предложить другой. 49. Они были похожи как две капли воды, только один был немного выше другого. 50. Другого выхода не было.

Homework 7

Task. Пользуясь сводной таблицей видо-временных форм английского глагола и лекцией 7 (Unit 7), составьте предложения с данными фразами во всех временах действительного залога (24 предложения). Обязательно употребляйте "указатели времени".
to watch the news
to translate the article
Homework 8
Exercise 1. Open the brackets and use Present Simple or Present Continuous or Present Perfect or Present Perfect Continuous.
1. It (snow) steadily the whole week and it still (snow). 2. We (climb) for six hours already, but we (not reach) the top of the mountain yet. 3. The pain already (go) but the child still (cry). 4. He (solve) the crossword puzzle for an hour and he (say) he (be) about to solve it as he (think) over the last word 5. Dustin Hoffman, who (play) the hero, (give) a fine performance. 6. Why you hair (be) wet? You (swim)? 7. Doctors and scientists (show) recently the benefit of fish in the diet. 8. The workers (work) very hard these two weeks, they (be) busy with the interior decoration of the house. 

Exercise 1. Translate into English using the Past Simple or Present Perfect or other tenses if necessary.

1. Где мистер Андерсен? – Он уехал в Гаагу. – Когда? – Несколько дней тому назад. – А я никогда не был в Нидерландах, хотя хочу там побывать уже несколько лет. 2. Вы когда-нибудь были в Калифорнии? – Да. – Когда вы там были в последний раз? – В прошлом году. 3. Где Анна? Почему она не пришла в университет? Я ее сегодня не видел. С ней что-нибудь случилось? – Да нет, Анна здесь. Она только что пошла на лекцию, но лекция уже началась, так что ты не сможешь сейчас с ней поговорить. 4. Вы были в театре на Бродвее? Что вы там смотрели? Когда вы там были в последний раз? 5. В последнее время я не получала писем (hear from) от своих родителей. – Когда ты получила последнее письмо? – Месяц назад. С тех пор я уже отправила им несколько писем. 6. Пойдемте в ресторан обедать. – С удовольствием. Я еще не обедал. – А когда вы завтракали? – Поздно утром, но я уже давно хочу есть. 7. Погода изменилась со вчерашнего дня. Очень холодно, идет снег и дует сильный ветер. 8. Они уже ушли? – Да, они вышли ровно в 7. 9. Они познакомились полгода тому назад у моей подруги, но с тех пор не виделись. 10. Я скучаю по своей семье. Мне кажется, я не был дома уже целую вечность. Моя командировка длится уже полгода. 11. Вы уже написали контрольную работу? Покажите мне ее. 12. Давно вы приехали? Видели его? – Я приехала вчера. Я видела его и говорила с ним сегодня после завтрака. 13. Месяца три спустя он уехал в Африку. С тех пор они не встречались. 14. Я давно пришла сюда. Я здесь с 9 часов. 15. У тебя с тех пор немного потемнели волосы. 16. Мы только что продали последний экземпляр этой книги. Жаль, что вы не сказали нам, что она вам нужна. 17. Когда он заболел? – Три дня назад. Я с ним со вчерашнего дня. 18. Я узнал ваш телефон в справочном бюро (enquiry office) и звонил вам несколько раз, но никто не отвечал. 19. Вы давно здесь? – Нет, я только что пришел. 20. Он научился плавать в детстве. Они тогда были на юге. 

Homework 9

Exercise 1. Open the brackets and use the Present Simple or the Present Continuous or the Past Simple or the Present Perfect.
1. In the morning, coming downstairs, Rosemary (see) Tony lying in the sitting room. – What you (do) here? – I (sleep) here. – I'm sorry we (take) your room. 2. He's a night watchman. He works at night and (sleep) in the daytime. It's noon now and he still (sleep). 3. I first (meet) Richard a month ago, and I (meet) him several times since then. 4. I usually (go) to bed before midnight. 5. I (sit) here all night and I swear I (not doze) for a moment. 6. What's your brother doing? – He (play) tennis with our neighbour, they (play) it every day. 7. He wants to buy a car, but first he must learn how to drive, so he (take) driving lessons. 8. I (write) to my parents a fortnight ago, but I've not had a reply, so I just (write) again. 9. Where is my daughter? – She (talk) to a policeman. – What (happen)? – She has been driving without a license. 10. It's 3 p.m. and he (not eat) anything today, but he (eat) a good dinner last night. 11. Is Mary ready to come out? – No, she still (dress). 12. I (read) this book several times. I first (read) it in 1990. 13. He often (read) detective stories; he (read) a very good one now. 14. She (not have) a holiday since 1996, but she (have) a very long holiday in 1995. 15. We (stay) here for nearly a week. – I hope you (not think) of leaving. 

Exercise 2. Open the brackets and use the Past Simple or the Past Continuous or the Past Perfect.
1. He (close) the window and (sit) in his armchair, reading a newspaper. 2. When I (arrive) the lecture already (start). 3. The rain (stop) and the sun (shine) brightly. 4. Unfortunately when I arrived Ann just (leave), so we only had time for a few words. 5. I (watch) his eyes pretty closely while we (exchange) these remarks. 6. When we (reach) the field, the game already (start). 7. He suddenly (realize) that he (travel) in the wrong direction. 8. When I (look) for my passport, I (find) this old photograph. 9. You looked very busy when I saw you last night. What you (do)? 10. He (not be) there 5 minutes, when the storm (begin). 11. He (not allow) us to go out in the boat yesterday as a strong wind (blow). 12. I (call) Paul at 7.00 but it wasn't necessary because he already (get) up. 13. When I (hear) his knock I (go) to the door and (open) it, but I (not recognize) him at first because I (not wear) my glasses. 14. When he (seal and stamp) the envelope, he (go) back to the window and (draw) a long breath. 15. I (see) you yesterday from the bus. Why you (use) a stick? – I (use) it because I (hurt) my leg that morning. 16. We (return) home at nightfall and we (be) very glad to get home again, but we (have) a wonderful day. 17. As they (walk) along the road they (hear) a car coming from behind them. Tom (turn) round and (hold) up his hand. The car (stop). 18. When I (arrive) at the station Mary (wait) for me. She (wear) a blue dress and (look) very pretty. 19. When I (see) him he (paint) a portrait of his wife. 20. While he (water) the flowers it (begin) to rain. 21. While I (say) goodbye to the rest of the guests Isabel (take) Sophie aside. 22. The men (say) that they (work) on the road outside my house and that they (want) some water to make tea.
Exercise 3. Translate into English
1. Он наш тренер с тех пор, как я начал играть в этой команде. 2. Они уже приняли решение по этому вопросу? – Нет. Они все еще спорят. Они обсуждают этот вопрос уже 2 часа и еще не пришли ни к какому решению. 3. Утро было солнечное, но с 11 погода изменилась, и сейчас идет дождь. 4. Чем вы занимались с тех пор, как мы расстались (part)? 5. Мэри уже приехала? – Да, она уже здесь 2 дня. Она приехала в пятницу. 6. Студенты пишут тест уже 2 часа. Пока только двое сдали работы. 7. Гроза прошла, но небо покрыто темными тучами, и дует сильный ветер. 8. Вы прочитали книгу, которую я вам дала? 9. Вы плохо выглядите. Вы много работали на этой неделе? – Да. Я работаю над переводом уже 10 дней, но сделала только половину. 10. Что здесь делает этот человек? – Он ждет секретаря. Она еще не пришла на работу. 

Homework 10

Complete the story by supplying the correct forms of the verbs.

Call me mother

A friend of mine and her new husband were enjoying a romantic evening at a restaurant. They still (be) in love and (sit) looking into each other's eyes. But soon they noticed an elderly lady dining alone at the opposite table. She (gaze) at them with love and admiration. They smiled back politely and the old dear (come up) to their table. "I'm sorry to trouble you," she (begin) sadly, "I never (see) such a beautiful couple in my life. I (watch) you all the evening. You know, my dear, your wife (look) so much like my daughter. She (kill) last year and I (be) so miserable ever since. I (miss) her terribly. I wonder if you (be able) to do me a great favour?" the couple (say) that they would do so. "It (give) me such a joy, if just as I (leave), you (say) 'Goodbye, Mum!'" Certainly, they (not can) refuse her this. A few minutes later the old lady (stand up) to leave and the two diners (do) as she (ask) them. Soon their bill (bring). They checked and rechecked it and finally (make) the manager explain why it was so massive. "Your bill (include) the old lady's meal," was the answer. "She (expect) her daughter to pay for her. Isn't it natural?"

A naive woman from Surrey

A middle-aged, well-to-do woman from Surrey (do) her Christmas shopping. She (think) she would like a cup of tea. She (go) to a cafe in the department store, (take) a vacant seat with relief and (lay) all her parcels and her handbag on the chair next to her. A pot of good English tea (bring). While she (enjoy) it she suddenly noticed a hand from behind snatch her handbag. She so (shock) that she (not can) react at once. When the woman (understand) all, the thief (disappear). She walked to the Security and reported that she (rob) and explained what (happen). She really (not have) much hope that her handbag with the keys, money, credit cards would be found, especially so close to Christmas, when there (be) so little money in people's purses but it was more of a pleasant surprise when the people from the store (ring) her later that day. They (say) they (find) her bag and (add) that if she (come) straight away, she would be able to get it back. Happy she (hurry) to the store. But when she arrived at the place, the people had no idea what the old dear (talk) about. The poor shopper returned home. While she (open) the door it suddenly occurred to her that it was the handbag snatcher who (phone) her. During her absence the thief (take) away all the things from her house.

Homework 11

Task 1. Translate into English.
1. Он стоял у окна и думал о своем будущем. 2. Я видел его давно. Я видел его недавно. 3. Это произошло до то​го, как мы туда приехали. 4. Они сделали всё возможное (to do one's best) до того, как пришел врач. 5. Я наде​юсь, тебе будет всё ясно, когда ты получишь письмо. 6. К 9 часам он закончил работу и вышел на улицу. Ве​​тер утих (to fall), но было довольно прохладно. 7. Я не видел тебя целую вечность. Как дела, какие но​во​сти? 8. Вы ошиблись. Вы передаете мне соль, а не горчицу. 9. Мы остановились, так как какой-то человек подходил к нам. 10. Я пришел, чтобы попрощаться с вами. Завтра в это время я буду плыть (to sail) к острову Пасхи. 11. Куда ты положил ключ? Я нигде не могу его найти. 12. Он не видел меня, так как что-то писал. 13. Наконец я сделал свою домашнюю работу и теперь свободен. 14. Кто-то стоит у нашей двери. Мне кажется, он подслушивает (overhear). 15. Если она не получит никаких известий от брата на этой неделе, она пошлет телеграмму. 16. К тому времени, когда мы добрались до дома, снег прекратился, а луна ярко сияла на темном небе. Мы устали, так как шли три часа. 17. Ты когда-нибудь слышал, как хорошо она говорит по-английски? Говорят (they say), она учит его уже 3 года. 18. Что ты будешь делать завтра в 3 часа? Если ты будешь свободен, мы придем к тебе. 

Task 2. Complete the story by supplying the correct forms of the verbs.

A valuable ring

A boy who worked in a shop in a country town (send) by his master to the house of a rich customer with a valuable ring. 

"(not open) the box," the shopkeeper (tell) the boy. "If you (lose) the ring you (punish)." The boy's way (lie) across a large park through which (flow) a stream. As the boy (cross) the bridge which (throw) across the stream he foolishly (take) the ring out of the box as he (want) to have a look at it. While he (do) it the ring (slip) out of his hand and (fall) into the mud on the bank of the stream. He (try) to find it for a long time but (not can) do it.

At last darkness (make) him stop his search. "If my master (learn) it he (kill) me," (think) the poor boy. He (be) so frightened that he (decide) that he would never return home. He (have) to run away and he (become) a sailor. 

He (spend) many years in America and (get) very rich. But still he (dream) that one day he would go back to his home country. And so he (do). He (buy) the estate with the stream into which he (drop) the ring as a boy. 

One day when he and his friend (walk) along the bank of the stream, which (cause) him so much trouble, they (come) to the place where he (lose) the ring. He (push) his stick into the mud exclaiming, "I (be) absolutely sure that it (be) the exact spot where the ring (lose)." And when he (pull) the stick out he (see) the ring hanging at the end of it. 

